
Danske Handicaporganisationer – Randers
v/ formand Asger Laustsen, Tinghøjvej 15, 8920 Randers NV
Telefon: 86 44 32 21. E-mail: il.as.laustsen@outlook.com
Hjemmeside: www.dhranders.dk

Referat  fra  bestyrelsesmøde  i  DH  6.  november  2018  på
Plejecenter Thors Bakke, Møllegade 4. 8900 Randers C.

Deltagere:
Birgit Urban, DHF
Asger Laustsen, Spastikerforeningen
Stig Kjeldsen, Blindesamfundet
Anne Kathrine Damgaard, Lungeforeningen
Birgith Hansen, Lungeforeningen
Anni Andersen, Dansk Handicap Forbund
Elisabeth Sørensen, Landsforeningen Autisme
Flemming Sørensen, Scleroseforeningen
Karina Hjort, DHF
Poul Erik Andersen, PTU
Dorte Sørensen, Høreforeningen
Bent Lunø, LEV

Dagsorden:
Punkt 1. Velkomst og præsentation.
Punkt 2. Orientering fra formanden.
Punkt 3. Økonomi.
Punkt 4. Orientering og drøftelse af dagsordenpunkter til Handicap- 
             rådsmøde den 7. november 2018. Dagsordenen kan ses på 
             Randers Kommunes hjemmeside.
Punkt 5. Orientering fra sidste Handicaprådsmøde den 10. oktober 
             2018. Referat kan ses på Randers Kommunes hjemmeside.
Punkt 6. Orientering og drøftelse af kommunens budget for 2019 og
             konsekvenserne af dette.
Punkt 7. Drøftelse af aktuelle problemstillinger på handicapområdet
             i Randers Kommune.
Punkt 8. Nyt fra organisationerne.
Punkt 9. Nyt fra råd, nævn og udvalg.
Punkt 10. Hjemmesiden www.dhranders.dk.
Punkt 11. Eventuelt.

Ad punkt 1. Velkomst og præsentation:
Asger bød velkommen og vi tog en præsentationsrunde.

Ad punkt 2.  Orientering fra formanden:
Asger oplyste, at der i efteråret er vedtaget store budgetnedskæringer
på det sociale område i Randers Kommune. Socialudvalget har pt. sat
spareplanen på stand by, men der skal spares mindst ½ procent.

DH blev stiftet i 1934 som De Samvirkende Invalideorganisationer – DSI.
De 32 medlemsorganisationer repræsenterer 320.000 medlemmer og alle slags handicap.



Yvonne og Asger deltog i formands- og kursusmøde i Viborg den 27.
oktober.  Mødet  havde  bl.a.  fokus  på  sundheds-  og
beskæftigelsesområdet. Mange kommuner har indført årligt lægetjek af
borgere  i  botilbud,  regeringen  har  afsat  ekstra  midler  til  at  få
handicappede i beskæftigelse ligesom der er megen opmærksomhed på
socialøkonomisk virksomhed. Sif Holst orienterede om handicappolitiske
pejlemærker, bl.a. de kommunale budgetter, som alle steder er under
pres. Der er også megen fokus på det kommende folketingsvalg.

Der er afsat en lokalpulje på 3 millioner kr., hvor der en ansøgningsfrist
7. november 2018, jf. tidligere udsendt information. Asger har søgt til
vores valgmøde, hvor vi har store annonceudgifter og udgift til mikrofon
mm. Endvidere har Asger overvejet at søge til ture i de handicapvenlige
både ved Randers Naturcenter.

Asger har fået mail fra en frivillig, som gerne vil hjælpe handicappede.
Kan nogen tænke sig hans hjælp, kan de henvende sig til Asger.

Ved  vores  julefrokost  den  4.  december  2018,  kl.  18.00  på  Gaia  er
drikkevarerne gratis.

Vi holder valgmøde mandag den 18. marts 2019 i Kulturhusets sal.

Ad punkt 3.  Økonomi:
Asger fortalte, at der p.t. er 34.000,- kr. i kassen.

Ad punkt  4.   Orientering og  drøftelse af  dagsordenpunkter  til
Handicaprådets møde den 7. november 2018.
Flemming orienterede om punkterne på dagsordenen:
-Aktiviteter for borgere over 65 år på socialområdet. Over 65 år kan
ikke blive i de tilbud de er i. Uenig med Randers Kommune: Folk skal
ikke aktiveres med rengøring o.l. på stedet hvor de bor.
-status på risikobaseret tilsyn med socialområdets tilbud. Januar 2017
indført tilsyn med medicin. Det er af betydning for patientsikkerheden.
Marienborgvej har fået påbud om bedre sikkerhed og håndhygiejne. Det
er  tidskrævende  for  ansatte.  Bent  tilføjede  at  Omsorg  må ind over.
Elisabeth indskød at et handicap kan overdøve sygdom.
-status på støttemodel. Fremskudt rådgivning med mestringsvejledning
er steget fra 237 til 512.
-høring udmøntning af effektiviserings-/besparelseskrav 2019. Ved 
 rammebevilling tabes nogle.

Flemming oplyste også om, at Karina nu er godkendt til Handicaprådet
og har påbegyndt arbejdet.
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Ad punkt 5 og 6.  Orientering fra sidste handicaprådsmøde den
10.  oktober  2018  og  orientering  og  drøftelse  af  kommunens
budget for 2019 og konsekvenserne af dette.
Flemming  oplyste,  at  der  er  et  effektiviseringskrav  på  20  millioner.
Derudover skal der spares 4 millioner.
Flemming nævnte en mængde områder hvor der skal spares. Bl.a på
børne og familieområdet.  Omsorgsudvalget  har sendt  besparelserne i
byrådet til  den 12. november,  så vi skal  reagere den 13. november.
Bl.a. også på ældreområdet.
Ældre skal evt. flytte bolig, tiden på tryghedshotellet reduceres og der
tilbydes hjælpemidler frem for hjælp. Der skal spares 5,5 stillinger. Der
er stadig ikke tilstrækkelig demografiregulering. Referatet  kan ses på
Randers Kommunes hjemmeside.
Flemming og Bent  har deltaget  i  et  møde med Knud Årup (tidligere
socialdirektør i Socialstyrelsen), der siger, at vi lever i et 80% samfund
(dvs.  20  %  lever  dårligt  og  80  %  ikke  mærker  krisen)  og  at
fattigdommen i Danmark stiger.
Bent  tilføjede  at  Randers  ligger  pænt  på  tilsynsområdet.  Elever  skal
tage offentlig transport i stedet for taxa. I høringssvar har man spurgt
om der er midler til at oplære eleverne.

Vorup  Enge  er  ikke  tilgængelig.  Ramper  leveres  i  januar  2019.
Handicaprådet skal være med fra starten af et projekt.

Den 19. november skal Handicaprådet på besøg hos ”Bach og Petersen”
, som gør meget for at beskæftige, hvor man skal flere handicappede på
arbejdsmarkedet.

Ad punkt 7.  Drøftelse af aktuelle problemstillinger på Handicap-
området i Randers Kommune.
Asger oplyste, at visitationen til hjælpemidler og handicapbiler er én af
udfordringerne.  Han  synes  vi  skal  invitere  formanden  for  ældre-  og
sundhedsområdet hertil. Visitationstiden er nu oppe på 34 uger og det
er  ikke  længere  muligt  at  låne  hjælpemidler  til  korttidsudlån  til
eksempelvis ferie.

Ad punkt 8:  Nyt fra organisationerne:
Birgith  og  Anne  oplyste,  Lungeforeningen  sælger  1  af  deres  3
sommerhuse i Fjellerup.
Asger  orienterede  om  at  der  i  Spastikerforeningen  er  et
generationsskifte  på  vej  i  Landsforeningen.  Valgt  ny  yngre
næstformand. De har holdt landsmøde på Egmont Højskolen. Det er et
unikt sted for handicappede.
Elisabet  oplyste,  Landsforeningen Autisme holder grøn aften i  aften i
Århus. Den 15. november 2018har de møde om konflikthåndtering.
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Ad punkt 9. Nyt fra råd, nævn og udvalg.
Intet at bemærke.

Ad punkt 10.  Hjemmesiden www.dhranders.dk
Intet at bemærke.

Ad punkt 11. Eventuelt.
Dorte, Høreforeningen præsenterede sig og sagde, at hun og Kristian
Smedegaard, formand for Høreforeningen,  vil  skiftes til  at komme til
vores møder. Asger sender fremadrettet også mail Kristian.
Dorte spurgte om der er nogen man kan ringe til om tilgængelighed.
Der er en app: Gi´os et praj.
Flemming  demonstrerede  for  Stig  hvordan  man  finder  ind  til
dagsordener  i  Randers  Kommune.  Stig  spurgte  ind  til
handicapparkeringspladser. Der er stillet blomsterkasser på 2 p-pladser
ved Rådhustorvet. Det er for ringe.
Anni oplyste, at der nu er registreret 25 p-pladser. Lars hjælper med
afrapporteringen.  Handicaptoiletter  er  enten aflåste  eller  absolut  ikke
optimale.
Poul  Erik  svarede,  at  man  hos  DH  kan  købe  en  universalnøgle  til
toiletterne på tankstationer i Tyskland. En sådan ordning kunne bruges i
Danmark.

Referent: Birgit Urban
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